

Rapport sur la célébration de la Journée Mondiale des Zones Humides 2008
Site Ramsar de Torotorofotsy, Madagascar
[English translation at the end]

Une célébration de la Journée Mondiale des Zones Humides a été tenue au village de Menalamba-Maromahatsinjo au sein du Site Ramsar de Torotorofotsy le samedi, 02 février 2008. Co-organisée par l'ONG MITINJO (responsable de la mise en œuvre du plan de gestion), le CRD Mangoro et le Maire de la Commune Rurale d'Andasibe avec l'appui de la société minière Sherritt d'Ambatovy, la célébration a mobilisée plus que 500 personnes. D'autres volontaires ont répondu favorablement à la demande de sponsoring lancée par le comité d'organisation.

S'inspirant du slogan de cette année, les liens entre la conservation des zones humides et la santé de la population ont été mise en relief.

Les démarches ont été faites avec la construction d'une école primaire et le lancement d'un projet pour la construction d'un dispensaire réalisées par l'ONG MITSINJO avec des fonds des partenaires allemands et des revenus venant de l'écotourisme dans le site.

Dépendant sur la pêche et l'agriculture, la population rurale du Site Ramsar de Torotorofotsy est consciente des défis de l'utilisation durable des ressources naturelles.

La découverte récente du lémurien le plus rare du monde, *Prolemur simus*, à Torotorofotsy ainsi que l'occurrence des grenouilles et oiseaux endémiques a aboutit au lancement de plusieurs projets de conservation et de recherche qui intègrent la population locale.

Lors de la célébration les sensibilisations sur l'importance du Site Ramsar ont continué avec des prestations culturelles, des chants traditionnels malgaches et des théâtres de marionnettes.

Les défis futurs viennent des drainages illicites du site, mais surtout des activités minières de l'exploitation de nickel/cobalt d'Ambatovy qui se trouve en proximité immédiate de Torotorofotsy. Le Site Ramsar sera impacté par la construction d'un pipeline de ce projet minier.

La célébration s'est terminée avec un grand bal populaire le soir.

Pour le Comité d'Organisation
Dr. Rainer Dolch
Coordinateur
ONG MITSINJO
Andasibe 514
MADAGASCAR



TorotorofotsyWetlands



Mantella aurantiaca, endemic frog of the region



Torotorofotsy's Greater Bamboo Lemur – the rarest lemur of the

world



C

Construction of new primary school for local population of Torotorofotsy



One of the threats to the wetland – illegal drainage

Report on the celebration of World Wetlands Day 2008

Ramsar Site of Torotorofotsy, Madagascar

A celebration of World Wetlands Day 2008 has been held at the village of Menalamba-Maromahatsinjo in the middle of the Torotorofotsy Ramsar Site on Saturday, February 2nd, 2008. Co-organized by NGO MITINJO (responsible for the implementation of the management plan), CRD Mangoro and the mayor of the Andasibe rural commune with support of the Sherritt mining company from Ambatovy, the celebration has mobilized more than 500 people. Other volunteers have responded to the request for sponsoring this event, as suggested by the organization committee.

Inspired by this year's slogan, the relationship between conservation of wetlands and population health has been stressed.

A start has been made with the construction of a primary school and the beginning of a project for the construction of a dispensary achieved by NGO MITSINJO with funding from German partner organizations and the ecotourism revenues of the site.

Dependent on fisheries and agriculture, the rural population of the Torotorofotsy Ramsar Site is conscious of the challenges linked to sustainable management of natural resources.

The recent discovery of the world's rarest lemur, *Prolemur simus*, at Torotorofotsy, along with the existence of endemic frogs, has resulted in several new conservation and research projects that integrate the local population.

During the celebration, awareness was raised on the importance of the Ramsar Site with the help of cultural performances, traditional malagasy songs and a puppet theatre.

Future challenges stem from illegal drainage on-site, but especially from nickel/cobalt mining activities of Ambatovy in the immediate vicinity. The Ramsar Site will also be impacted by the construction of a pipeline of this mining project.

The celebration ended in the evening with a big party.

For the Organization Committee

Dr. Rainer Dolch

Coordinator

NGO MITSINJO

Andasibe 514

MADAGASCAR